



Ausbildungen:

Organisationsentwicklung (M.A.)
TU Kaiserslautern.

Maschinenbautechniker
Fachschule für Technik Lehr.

Sprachen:

Deutsch / Englisch.

Weiterbildung (Auszüge):

- Projektmanager IPMA Level C (GPM) und MS Project.
- Agile Planungsprozesse mit Scrum und Design Thinking.
- Steinbeis-zertifizierter Business Process Manager.
- Kontaktstudium Coaching und Beratung.
- Gruppen lebendig leiten mit Themenzentrierter Interaktion.
- Zertifizierter SAP-Berater in MM, PP, ASAP.
- S/4HANA in a Nutshell, S/4 Use Cases, S/4 Data Migration.
- Procurement Transformation with SAP Ariba and S/4HANA.
- Unternehmenswert mit Benutzererfahrung kreieren.
(Creating Business Value with User Experience)

Erfahrungen seit 1996:

- Tätigkeit als Projekt- und Teilprojektleiter.
- Modulberatung und Customizing in den SAP Modulen PP, MM, PS, SD (teilw.).
- Integration IBP, ePP/DS, Ariba, QM, PM, EWM, FI, CO.
- Sehr gute Business Skills im Bereich Supply Chain Management und Product Data Management.
- Langjährige Erfahrung in der Konzeption und Einführung von Intercompany Geschäftsprozessen.
- Optimierung von Beschaffungsprozessen und technische Anbindung externer Logistikpartner.
- Fundierte Kenntnisse als Referent für SAP.

Kompetenzen:

Als ein erfahrener Projektmanager, SAP Business Consultant und Referent verfüge ich über langjährige Erfahrung in einer Vielzahl von Branchen und Unternehmensbereichen. In komplexen SAP-Einführungs- und Optimierungsprojekten konnte ich umfangreiche betriebswirtschaftliche, methodische und technische Kompetenzen erwerben. Während meiner Berater- und Referentenlaufbahn habe ich heterogene Teams koordiniert, Schulungskonzepte umgesetzt sowie Führungskräfte und Stakeholder kommunikationsstark in die Veränderungen durch eine SAP-Einführung eingebunden. Teilweise auch in Englisch. Von 2013 bis 2015 absolvierte ich berufsbegleitend mein Master Studium in Organisationentwicklung an der TU Kaiserslautern mit Schwerpunkt „Lernprozesse aus strategischer Perspektive“ und konnte mit meiner Masterarbeit im Bereich „Kompetenzlernen in SAP-Projekten“ erfolgreich abschließen.

Branchen:

- Maschinen- und Anlagenbau • Automobilzulieferung • Automatisierungstechnik • Prozessindustrie • Öffentlicher Sektor.

Projekterfahrungen von 2012 bis heute:

- 08/2022 – heute: SAP Business Consultant für Variantenkonfiguration und PP.
- 02/2022 – heute: Mastertrainer für SAP IBP, ePP/DS, PLM, MDG für einen Rollout von Deutschland in die Schweiz.
- 01/2012 – heute: Vorbereitung, Durchführung, Nachbereitung von Seminaren und Workshops für SAP SD, PP, MM, WM, PS, PDM, Variantenkonfiguration sowie Methoden des Projekt- und Prozessmanagements • Seit 2020 Online mit MS-Teams oder Zoom.
- 09/2021 – 10/2022: SAP Business Consultant für PP mit SAP S/4Hana. Integration SD, MM, EWM, PS, FI, CO.
- 05/2018 – 01/2021: Business Analyst und SAP Business Consultant für MM in einem Digitalisierungsprojekt für die Prozessharmonisierung und Transformation von mehreren SAP ERPs und einem SAP SRM in ein zentrales SAP S/4Hana- und Ariba-System.
- 01/2016 – 03/2018: Schrittweise Erneuerung der IT Infrastruktur durch SAP an mehreren Standorten • Gesamtprojektleitung • Berater für Programm- und Projektmanagement • Aufbau einer prozessorientierten und agilen Projektorganisation.
- 10/2014 – 03/2016: SAP Einführung für ein Werk in Schweden (Rollout-Ansatz) • Konzeption und Umsetzung von Intercompany-Prozessen Schweiz <-> Schweden • SAP Projektleiter und SAP Prozessberater für SD, PP, MM, PS, PDM.
- 03/2012 – 12/2014: SAP Template für globale Rollouts (Greenfield-Ansatz) • SAP Prozess- und Integrationsberater • Teilprojektleiter für PS und PDM, Prozess- und SAP Dokumentation mit SAP Solution Manager für Kunden- und Entwicklungsprojekte • Integrationsberatung für SD, CS, PP, MM, WM, FI, CO • Vorbereitung und Durchführung von Integrations-Workshops in China.

**Education:**

M.A in Organizational Development
University Kaiserslautern, Germany.

Mechanical Engineer
Technical School Lahr, Germany.

Languages:

German / English.

Further education (excerpts):

- Project Manager IPMA Level C (GPM) and MS Project.
- Agile planning processes with Scrum and Design Thinking.
- Steinbeis-certified Business Process Manager.
- Contact studies in coaching and consulting.
- Leading groups in a vital way with topic-centered interaction.
- Certified SAP consultant in MM, PP, ASAP.
- S/4HANA in a Nutshell, S/4 Use Cases, S/4 Data Migration.
- Procurement Transformation with SAP Ariba and S/4HANA.
- Creating Business Value with User Experience.

Experience since 1996:

- Project and sub-project manager.
- Module consulting and customizing in the SAP modules PP, MM, PS, SD (partly).
- Integration IBP, ePP/DS, Ariba, QM, PM, EWM, FI, CO.
- Very good business skills in Supply Chain Management and Product Data Management.
- Many years of experience in the design and implementation of inter-company business processes.
- Optimization of purchasing processes and technological integration of external logistics partners.
- Experience as a referent for SAP.

Competencies:

As an experienced project manager, SAP business consultant, and referent, I have many years of experience in a variety of industries and business areas. In complex SAP implementation and optimization projects, I have been able to acquire a wide range of business, methodological and technical skills. Throughout my career as a consultant and trainer, I have coordinated heterogeneous teams, implemented training concepts, and involved executives as well as stakeholders in the changes resulting from an SAP implementation with resilient communication skills. Partially in English. From 2013 to 2015 I studied part-time for my Master's degree in Organizational Development at the Technical University of Kaiserslautern with focus on "Learning Processes from a strategic perspective" and was able to successfully complete my Master's thesis in the area of "Competence Learning in SAP Projects".

Industries:

- Mechanical and Plant Engineering • Automotive Supply • Automation Technology • Process Industry • Public Sector.

Project experience from 2012 to date:

- 08/2022 - present: SAP Business Consultant for variant configuration and PP.
- 02/2022 - present: Master Trainer for SAP IBP, ePP/DS, PLM, MDG for a rollout from Germany to Switzerland.
- 01/2012 - present: Preparation, delivery, follow-up of seminars and workshops for SAP SD, PP, MM, WM, PS, PDM, variant configuration, project and process management methods • Since 2020 online with MS Teams or Zoom.
- 09/2021 - 10/2022: SAP Business Consultant for PP with SAP S/4Hana. Integration SD, MM, EWM, PS, FI,CO.
- 05/2018 - 01/2021: Business Analyst and SAP Business Consultant for MM in a digitalization project for process harmonization and transformation of multiple SAP ERPs and an SAP SRM into a central SAP S/4Hana and Ariba system.
- 01/2016 - 03/2018: Step-by-step renewal of the IT infrastructure by SAP at several locations • Overall project management • Consultant for program and project management • Setup of a process-oriented and agile project organization.
- 10/2014 - 03/2016: SAP implementation for a plant in Sweden (rollout approach) • design and implementation of inter-company processes Switzerland <-> Sweden • SAP project manager and SAP process consultant for SD, PP, MM, PS, PDM.
- 03/2012 - 12/2014: SAP template for global rollouts (greenfield approach) - SAP process and integration consultant • Subproject manager for PS and PDM, process and SAP documentation with SAP Solution Manager for customer and development projects • Integration consulting for SD, CS, PP, MM, WM, FI, CO • Preparation and implementation of integration workshops in China.